
ЧОРНОБИЛЬСЬКА ТРАГЕДІЯ: 
ПОГЛЯД КРІЗЬ ДЕСЯТИЛІТТЯ

На відстані трьох деся
тиліть від аварії на ЧАЕС 
страшний спадок найжах- 
ливішої планетарної тех
ногенної катастрофи на
був прикладного значення. 
Життя бере верх, хоча 
рани ніколи не загояться. 
Радіоактивно забрудне
ні території залишатимуть
ся такими тисячі років, од
нак больовий шок поволі 
минув, поступився місцем 
прагматичному підходу до 
ситуації. Чим далі її роз
глядають із позицій набу
того унікального досвіду з 
обслуговування зруйнова
ного атомного реактора й 
навколишньої зони відчу
ження. У цьому переконав
ся і голова КОДА Максим 
Мельничук, відвідавши 
Чорнобильську АЕС.
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За словам и голови Держ- 
агентства з управління зоною 
відчуження В італія Петрука, 
на цій території нині мешкають 
157 самоселів, на ЧАЕС працю
ють 2,5 тис. фахівців, які щодня 
приїздять на роботу зі Славути
ча. До цієї кількості потрібно 
додати й нечисленний загін л і
сівників, пожежників, шляхо
виків, фахівців інш их служб. 
Водночас усе частіше лунає не
звична раніше характеристика 
призначення зони.

-  Інвестиційну привабливість 
зони розподілено на дві части
ни: на одній можна утворити за
повідник, на решті земель, за
бруднених трансурановими еле
ментами з періодом напіврозпа
ду 24 тис. років, ніколи не відно
виться повноцінне життя. Цей 
терен отримає статус спеціаль
ної промислової зони під будів
ництво інфраструктури з розмі
щення й утилізації радіоактив
них відходів. Зрештою, нині 90 
відсотків таких відходів тут і пе
ребуває. Можливе й зведення 
підприємств альтернативної 
енергетики, приміром, соняч
ної. Тобто, якщо буде все гаразд 
з інвестиціями, на мапі Київщи
ни виникне новий промисловий 
осередок, -  розповідає Віталій 
Петрук.

Потенційних інвесторів ц і
кавлять перспективи співпра
ці, однак практичні зрушення 
відбудуться тільки з врегулю
ванням  земельного питання.

Необхідно на законодавчому 
рівні закріпити механізм пере
дачі земель зони відчуження в 
оренду чи під інший статус ко
ристування.

-  Із зведенням нових об’єктів 
відкривається унікальна мож
ливість вторинного викорис
тан н я  ресурсів та  н и н іш ніх 
ін ф раструктурн и х  об’єктів  
ЧАЕС. За їхній рахунок можна 
створити робочі місця, отже -  
наповнити м ісцеві бюджети. 
Буде й м айданчик залучення 
міжнародних екопроектів, про
грам із вивчення біологічного 
розм аїття, охорони здоров’я. 
Ми відкриті до діалогу з пере
творення депресивного регіону 
на перспективний, -  наголошує 
Максим Мельничук.

ЕКОЛОГІЮ ВРЯТУЄ «АРКА»
Уже тривалий час створю

ють інфраструктуру утилізації 
радіоактивних відходів. Зокре
ма, на 80 відсотків компанією 
«Holtec International» (СІЛА) ре
алізовано проект із будівни
цтва сховища відпрацьованого 
ядерного палива (СВЯП-2). Уза
гал і процедура м іж народної 
співпраці доволі складна, по
требує поетапного контрактно
го оформлення, експертних до
сл ідж ень. С каж імо, тор ік  у 
серпні м іж  «Holtec Internation
al» та ТОВ «ЮТЕМ-Інжинірінг» 
і корпорацією «Укртрансбуд» 
укладено угоду про завершен
ня буд івельн о-м он таж н и х , 
приймально-здавальних робіт 
на майданчику СВЯП-2. Амери
канська компанія виготовляє 
двостінні екрановані пенали 
(до 2019-го заплановано 231 пе
нал), де власне й зберігатимуть 
сухі відходи. Нині відпрацьова
не ядерне паливо й додаткові 
поглиначі зберігаю ть у воді, 
тобто в сховищі мокрого типу 
СВЯП-1. Зведення СВЯП-2 вирі
шить питання довготривалого 
(мінімум сто років) зберігання 
таких відходів.

Небаченим досі креативним 
творінням передової інженер
ної думки є новий безпечний 
конфайнмент, що в просторіччі 
дістав назву «Арка». Ця техніч
но складна споруда з внутріш
ньою системою життєзабезпе
чення має аркову конструкцію 
заввишки 108 м. Рейками її на
сунуть на четвертий зруйнова
ний енергоблок. Так обмежать 
поширення радіоактивних ре
човин. Під захистом конфай- 
нмента демонтуватимуть не
стаб ільні конструкції, вилу
чать паливомісткі матеріали, 
відходи. Вартість проекту, фі
нансовими донорами якого є 
десятки країн, становить понад 
1,4 млрд. евро. Н ині освоєно 
майже 950 млн.

-  Конфайнмент будує консор
ціум «NOVARKA» (великі буді
в е л ь н і к о м п а н ії  V IN CI й 
Bouygues із Франції). Відпові
дальність за логістичне забез
печення, доставку вантажів, до
зиметричний контроль, перемі
щення ядерних відходів тощо -  
покладено на українську сторо
ну. Французькі колеги привчи
ли працювати по-європейськи: 
кожну затримку в роботі спису
вали на нас, включали «лічиль
ник», висували претензії на не
абиякі суми,- розповідає генди
ректор ДСП «Чорнобильська 
АЕС» Ігор Грамоткін.

За його словам и, у ли п н і 
2013-го французи висунули пре
тензії «вагою» аж 108 млн. евро. 
Українці не вважали їх обґрун
тованим и . Н езалеж н а арб і
траж н а ком п ан ія  в Л ондоні 
розглянула цю суперечку. Че
рез рік українська сторона до
повіла про відхилення всіх пре- 
т е н з ій  я к  б е з п ід с т а в н и х . 
Асамблея донорів відзначила 
цю обставину, а також  якість 
виконаної українцями роботи. 
За  с л о в а м и  ге н д и р е к т о р а  
ЧАЕС, уведення «Арки» в екс
плуатацію заплановано на лис
топад цього року.

Ігор Грамоткін каже, що бу
дувати значно легше, ніж потім 
узгоджувати з контролюючими 
органами. Потрібна рішуча по
зиція Уряду, аби не заплутатися 
в паперовій казуїстиці. Іноді до
ходить до абсурду. Такий підхід 
до справи, коли завершальні ро~ 
боти проходять успішно, а папе
ровий тягар усе гальмує, викли
кає категоричне неприйняття в 
інвесторів. Більше того, на ми
нулій асамблеї донори проекту 
заявили: затримки введення в 
експлуатацію  оплачуватиме 
Україна. Ціна питання варіює 
від 300 тис. до 3 млн. евро за день 
затримки. Українські фахівці 
готують пропозиції на розгляд 
Кабміну, аби чітко регламенту
вати порядок введення в екс
плуатацію «Арки».

ІЗ ДЕРЖАВНИЦЬКИХ 
ПОЗИЦІЙ

Із керівником області ЧАЕС 
навідали його заступник Ан
дрій Янченко, керівники струк
турних підрозділів обласної ви
конавчої влади.

-  Поїздка відбувається в рам
ках відпрацювання плану захо
дів до 30-х роковин авар ії на 
ЧАЕС і відповідного доручен
ня Президента України. Відзна
чу належний професіоналізм 
вітчизняних та іноземних фа
хівців. Приємно констатувати, 
що більшість робіт на будмай- 
данчику виконують українські 
ком п ан ії в співпраці з пред
ставниками кількох країн, які 
є інвесторами, фінансовими й 
технічними консультантами, 
співавторами проекту, -  заува
жує Максим Мельничук.

Зона відчуження має шанс 
на перспективність: залучення 
інвестицій сприятиме різно- 
профільній діяльності. Це ви
рощування лісів, лісоперероб- 
ка, культивування технічних 
культур, виробництво мастил і 
технічних олій, переробка ме
талобрухту тощо.


